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Teema: ELi veinisektori tulevik pärast 2008. aastal toimunud veinituru ühise korralduse reformi ja 
pärast hiljutist ÜPP reformi 

Veinituru ühise korralduse reform toimus 2008. aastal, mil kehtestati uued veinikategooriad, 
liberaliseeriti märgistus ja veinivalmistustavad, tühistati istutusõigused ja turutoetusmeetmed ning 
loodi riiklikud toetusprogrammid. Ühise põllumajanduspoliitika (ÜPP) 2013. aasta reform tõi kaasa 
olulisi muudatusi, nagu viinapuude istutuslubade süsteemi loomine ning teabe- ja 
tutvustuskampaaniate läbiviimise võimalus ühtsel turul.  

Veinitootjatel on kõikide nende tähtsate muutustega kohanemiseks vaja aega ning kuna viinapuud on 
mitmeaastased taimed, mille puhul tuleb lähtuda pikaajalistest programmidest, oleks praeguses etapis 
raske selle kohta mingisuguseid järeldusi teha.  

2008. aastal toimunud veinituru ühise korralduse reformi käsitlevas komisjoni hindamisaruandes on 
pööratud tähelepanu viimasele neljale hooajale ning selles ei ole analüüsitud kõiki 2008. aastal vastu 
võetud uusi meetmeid. Kõnealuses sektoris tundub olevat ettevalmistamisel uus reform, mis hõlmab 
eelkõige uute veinikategooriate loomist. Veini kvaliteedipoliitika, veinivalmistustavade või koguste 
kontrollimeetmete muutmine võib ohustada geograafilise tähisega veine. Praegune kord, mis kehtib 
kaitstud päritolunimetusega ja kaitstud geograafilise tähisega veinide suhtes, tegemata vahet 
geograafilistel tähistel, tundub hästi toimivat, kuna see on võimaldanud geograafilise tähiseta veinidel 
edendada turul liberaliseeritud märgistamistava kaudu oma konkurentsivõimet. 

Seetõttu tundub, et reform on andnud veinitootjatele rohkem valikuvõimalusi, kuid kohustanud samas 
ka geograafilise tähisega veini tootjaid oma spetsifikaate läbi vaatama ja muutma nii, et need oleksid 
uute eeskirjadega kooskõlas. See on olnud kulukas. Praegu on veel liiga vara öelda, millised 
tagajärjed on veinituru meetmete tühistamisel. Kindel on aga see, et 2008. aasta reformil oleksid olnud 
negatiivsed tagajärjed tootmisele, kui poleks olnud uut istutuslubade süsteemi. 

ELi veinipoliitika on põhiliselt keskendunud tootmise mitmekesisusele ja kvaliteedile. See poliitika on 
end hästi ära tasunud, kui pidada eelkõige silmas mainet, väärtust, sissetulekut ja tarbijale pakutavat 
püsivat kvaliteeti. Me ei peaks seetõttu ELi veinide aluseks olevat geograafilisest tähisest lähtuvat 
tootmismudelit kahtluse alla seadma, nagu seda tehakse komisjoni (aruandes tehtud) ettepanekus 
luua uus klassifikatsioon, mis edendaks rohkem veine, millel ei ole geograafilist tähist. 

Kas komisjon kavandab uut veinisektori reformi, isegi kui praegu on veel liiga vara hinnata selgelt 
2008. aasta reformi tagajärgi ja järeldada, kuidas ÜPP reform veinisektorit mõjutab? Kuidas on 
võimalik siseturu potentsiaali ära kasutada? Millised on komisjoni eesmärgid kõnealuses sektoris 
lähiaastatel? 
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